
UCHWAŁA NR LIX/791/2023 
RADY MIEJSKIEJ  W SUWAŁKACH 

z dnia 26 lipca 2023 r. 

w sprawie rozpatrzenia skargi Społeczności „Zielone Suwałki” na działalność Dyrektora 
Zarządu Dróg i Zieleni w Suwałkach 

Na podstawie art. 18b ust. 1 ustawy z dnia 8 marca 1990 r. o samorządzie gminnym (Dz.U. 
z 2023 r. poz. 40 i 572) oraz art. 229 pkt 3 ustawy z dnia 14 czerwca 1960 r. – Kodeks 
postępowania administracyjnego (Dz. U. z 2023 r. poz. 775 i 803) oraz 66a Statutu Miasta Suwałk 
(Dz. Urz. Woj. Podl. z 2017 r. poz.2373, z 2018 r. poz. 3870 i 5358 i z 2022 r. poz. 1631 ; z 2023r. 
poz. 556 i 2602) Rada Miejska w Suwałkach uchwala, co następuje: 

§ 1. 1. Uznaje się skargę Społeczności „Zielone Suwałki” na działalność Dyrektora Zarządu 
Dróg i  Zieleni w Suwałkach za bezzasadną. 

2. Uzasadnienie stanowi załącznik do niniejszej uchwały. 
§ 2. Zobowiązuje się Przewodniczącego Rady Miejskiej w Suwałkach do powiadomienia   

Skarżących o sposobie załatwienia skargi. 
§ 3. Uchwała wchodzi w życie z dniem podjęcia. 

         
       

   

Przewodniczący Rady Miejskiej 
w Suwałkach 

 
 

Zdzisław Przełomiec 
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UZASADNIENIE 

do uchwały w sprawie rozpatrzenia skargi Społeczności „Zielone Suwałki” na działalność 
Dyrektora Zarządu Dróg i Zieleni w Suwałkach 

W dniu 19 czerwca 2023 r. do Przewodniczącego Rady Miejskiej w Suwałkach wpłynęła 
skarga Pani Anny K. oraz Pana Piotra K. którzy wskazali, że są przedstawicielami „Społeczności 
Zielone Suwałki” na działalność Dyrektora Zarządu Dróg i Zieleni w Suwałkach w związku z 
nadmiernym koszeniem trawników na terenach miejskich.  

 
Zgodnie z zakresem spraw poszczególnych komisji Rady Miejskiej w Suwałkach, który 

określa Statut Miasta Suwałk, Przewodniczący Rady Miejskiej skierował przedmiotową skargę do 
Komisji Skarg, Wniosków i Petycji w celu dokonania jej merytorycznej oceny  
i wypracowania projektu stanowiska niezbędnego do podjęcia przez organ stanowiący 
rozstrzygnięcia w formie uchwały.  

 
Zespół kontrolny Komisji Skarg, Wniosków i Petycji przeprowadził kontrolę w dniach  

29-30.06.2023 r. w Wydziale Ochrony Środowiska Urzędu Miejskiego w Suwałkach, dokonał 
analizy zgromadzonego materiału, w tym stanowiska Prezydenta Miasta Suwałki z dnia  
26.06.2023 r. w przedmiotowym zakresie, jak również wysłuchał wyjaśnień Dyrektora Zarządu 
Dróg i Zieleni w Suwałkach. 

 
Po zapoznaniu się ze zgromadzoną w sprawie dokumentacją Komisja Skarg, Wniosków 

 i Petycji Rady Miejskiej w Suwałkach w dniu 5 lipca 2023 r. przeanalizowała przedmiot skargi i 
po analizie materiału stwierdziła, że w doniesieniu do przepisów w tym: 

 Art. 18b ust. 1 ustawy z dnia 8 marca 1990 r. o samorządzie gminnym  
(Dz. U. z 2023 r., poz. 40, 572)), 

 §59 ust. 2  w związku z §66a ust. 6 pkt 2 Statutu Miasta Suwałk,  

 ustaliła, iż w skardze datowanej na 19.06.2023 r. mieszkańcy Suwałk działający w ramach 
społeczności ekologicznej pn. „Zielone Suwałki” zwrócili uwagę na działania podejmowane przez 
pracowników Zarządu Dróg i Zieleni w Suwałkach polegające na koszeniu trawników 
znajdujących się na terenach miejskich.  
 

W ocenie wnoszących skargę powyższe działania są całkowicie nieuzasadnione z uwagi na 
trwającą suszę. Jak wskazują „(…) obecny stan trawników — to połacie wysychającej, żółknącej 
zieleni (…). Ponadto  skarżący zwracają uwagę na fakt, iż  „(…) niekoszone rośliny mają głębszy 
system korzeniowy, zatrzymują pyły i zanieczyszczenia. Spowalniają odpływ wód opadowych, a 
tym samym w czasie gwałtownych deszczów odciążają miejski system kanalizacyjny. Wysokie i 
gęste zbiorowiska roślin redukują efekt tzw. wyspy ciepła, schładzając lokalnie temperaturę 
powietrza. Stwarzają warunki do życia dla wielu organizmów (…)”.  
Dodatkowo wskazują, iż koszenie to ogromna emisja spalin oraz natężenie dźwięku (praca kosy 
spalinowej przewyższa 85 decybeli, norma hałasu na ulicy za dnia to 55 dB). Samo koszenie trawy 
doprowadza do jej zanieczyszczenia. Jednocześnie skarżący zwracają uwagę na uciążliwość 
koszenia trawy dla alergików, ponieważ skoszona trawa, zwłaszcza w suchy, wietrzny dzień jest 
źródłem alergenów, które mogą zacząć uczulać nawet osoby, które normalnie uczulone nie są. 
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Zdaniem społeczności „Zielone Suwałki” w obecnej sytuacji, w dobie kryzysu klimatycznego, 
należy ograniczać a nawet wstrzymać tego typu pracę.  
 
Jak wskazują skarżący dobrą i pożądaną praktyką jest publikacja na stronach internetowych 
miejskich jednostek planu koszenia trawników. 
 

W pierwszej kolejności należy stwierdzić, iż temat częstotliwości koszenia traw był już 
dyskutowany w suwalskim samorządzie. Latem 2020 r. przeprowadzono ankietę, której celem było 
poznanie opinii oraz oczekiwań mieszkańców względem aktualnych i przyszłych rozwiązań w 
kwestii utrzymania istniejących i zagospodarowania kolejnych terenów w mieście Suwałki. 
Większość respondentów oceniła dobrze ówczesny poziom utrzymania zieleni oraz opowiedziała 
się za trawnikami koszonymi, jako jedną z form urządzenia przestrzeni. Harmonogram prac 
zakładał wówczas cotygodniowe koszenie zieleńców w centrum miasta oraz czterokrotne w sezonie 
dla pozostałych terenów. System ten zachowano, a jak pokazały wyniki sondażu, był on zgodny z 
wolą większości mieszkańców. Jak wyjaśnił Prezydent Miasta Suwałk, w roku ubiegłym, z uwagi 
na przedłużający się okres bez opadów oraz chęć podejmowania kolejnych działań skierowanych 
ku zwiększeniu bioróżnorodności w mieście, a także wzorując się na rozwiązaniach 
wprowadzanych w innych miastach, próbujących stawić czoła niekorzystnym zmianom 
klimatycznym, koszenie zostało ograniczone zarówno pod względem powierzchni, jak też 
częstotliwości. Warto wspomnieć także, że plan zakładający zmianę dotychczasowych standardów 
utrzymania zieleńców, został omówiony na Kolegium Prezydenta Miasta Suwałk oraz przedłożony 
na posiedzenie  Komisji Ekologii, Kultury, Sportu i Turystyki. 

Dyrektor Zarządu Dróg i Zieleni w Suwałkach wyjaśnił, iż w minionych latach,  
w okresie od kwietnia do czerwca, koszenie przeprowadzano zazwyczaj dwukrotnie.  

W bieżącym roku, prognozy długoterminowe nie wskazywały na wystąpienie długotrwałej 
suszy, jednak z uwagi na sytuację pogodową, a więc długi okres bezdeszczowy oraz wysokie 
temperatury, od 6 czerwca prace zostały wstrzymane. Dyrektor ZDiZ poinformował, że do tego 
dnia wykonywane było pierwsze koszenie w tym sezonie, które zostało zakończone  w ok. 80%. 

W odniesieniu do harmonogramu prac związanych z koszeniem trawników zespół 
kontrolujący ustalił, iż ten jest  ustalany na bieżąco. W pierwszej kolejności oraz najczęściej 
koszone są obszary priorytetowe, takie jak zieleńce oraz przestrzenie urządzone zlokalizowane w 
centrum, wymagające systematycznej pielęgnacji, pozwalającej zachować ich estetyczny wygląd 
oraz reprezentacyjny charakter. W kolejnym etapie prace przenoszone są na osiedla i pasy drogowe 
w dalszych częściach miasta. Często zdarza się, że przyjęty plan musi zostać zmieniony ze względu 
na warunki pogodowe, doraźne potrzeby czy zgłoszenia mieszkańców, przez co ustalenie 
sztywnego harmonogramu jest utrudnione. 

W składanych wyjaśnieniach Dyrektor Zarządu Dróg i Zieleni w Suwałkach wskazał, iż jak 
dotąd, żadna z wpływających do ZDiZ uwag nie dotyczyła zaprzestania koszenia, lecz przeciwnie – 
mieszkańcom przeszkadza zbyt wysoka trawa w parkach czy na zieleńcach. Każde zgłoszenie 
pisemne czy telefoniczne jest przyjmowane, a wnioskujący informowany o braku realizacji ze 
względu na suszę. Ponadto Dyrektor ZDiZ dodał, iż w chwili obecnej w zarządzie jednostki jest ok. 
113 ha zieleni zorganizowanej i nie jest w stanie utrzymać tak dużej powierzchni własnymi siłami, 
zatem korzysta z pomocy firmy zewnętrznej. Jednocześnie wyjaśnił, iż jako Kierownik ZDiZ nie 
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odpowiada za działania innych jednostek, w tym spółdzielni oraz mieszkańców, jak np. wskazane 
w skardze tereny Sobola Biel.   

 
W ocenie Rady Miejskiej w Suwałkach problem podniesiony w przedmiotowej skardze jest 

istotny z punktu widzenia kryzysu klimatycznego, którego skutki dostrzegalne są coraz bardziej.  
 
Niemniej w kontekście naszego miasta, a szczególnie potrzeb wskazywanych przez 

mieszkańców, którzy bardzo często zwracają uwagą na estetykę miejskich terenów zielonych, co 
ściśle związane jest z koszeniem traw, jak i uwzględniając powyższe argumenty zarzuty 
społeczności „Zielone Suwałki” są bezzasadne. 

 
Jednakże Rada Miejska w Suwałkach dostrzega potrzebę podjęcia rozmów z 

przedstawicielami środowisk ekologicznych m.in. społeczności „Zielone Suwałki w zakresie 
wypracowania standardów koszenia trawników w Suwałkach.  

 
Wobec powyższego, Rada Miejska w Suwałkach kierując się rekomendacją Komisji Skarg, 

Wniosków i Petycji uznaje skargę Społeczności „Zielone Suwałki" na działalność Dyrektora 
Zarządu Dróg i Zieleni za bezzasadną. 
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